

Qalaa Holdings Concludes Successful Two-Day Africa Investment Conference in Egypt; Leadership Featured Prominently Signing three MOUs and Announcing New Contract That Will Expand Intra-Regional Trade Within East Africa and Initiate Cooperation and Knowledge Transfer with Ethiopia in Alternative Energy

Qalaa leadership presents success stories and takes part in key panels on investing and partnering with African countries at COMESA's Africa 2016 Investment Forum held under the patronage of Egyptian President Abdelfattah El-Sisi in Sharm El-Sheik, Egypt

Qalaa Holdings (CCAP.CA on the Egyptian Exchange), a leading African investor in energy and infrastructure has just concluded its participation in the Africa 2016 Investment Forum in Sharm El-Sheik, a two-day event that brought together heads of state, members of cabinet and top business leaders from Egypt and the continent to discuss ways of enhancing trade and investment amongst African nations with a focus on the rising role of the private sector.

“There is no denying that Africa faces headwinds but this is a pause point, not a change in long-term fundamentals,” said Ahmed Heikal, Chairman and Founder of Qalaa Holdings, in his keynote presentation at the opening of the Forum. Heikal presented a powerful case study on African opportunities drawing on his years of hands-on experience as an African investor having built 27 companies from scratch in the past decade. Tracing back to its roots as a leading African private equity investor, Qalaa has been directly investing in Africa since 2006 with a number of its investments originating in African economies other than Egypt such as Rift Valley Railways (RVR), the national railway of Kenya and Uganda.

During the event, RVR signed two MOUs, one with the Egyptian Export Council for Chemicals & Fertilizers and one with Expo One, a company that offers trade promotion services to Egyptian exporters. Both MOU's will help RVR become the official inland transportation carrier for Egyptian exporters and expand levels of intra-regional trade. The RVR signing ceremonies were attended by Egyptian Minister of Trade and Industry, Tarek Kabil, Egyptian Minister of Investment, Ashraf Salman and the Kenyan Ambassador to Egypt, Joff Otieno.

“RVR is perfectly positioned to play a significant role in growing the volume of trade between Egypt and the countries of East Africa by offering exporters a unique door-to-door transportation and customs-clearance service that leverages the competitive advantages of rail as the most efficient, cost-effective, and environmentally friendly mode of transporting goods to and from East Africa, said Qalaa's Managing Director for Transportation and Logistics, Karim Sadek who also took part in a panel on expanding trade between Egypt and Africa.

Additionally, Qalaa's solid waste management subsidiary, ECARU, signed an MOU with Ethiopia's East Africa Mining and announced the signing of a five-year contract with Ethiopia's Messebo Cement that will see the company transfer knowledge and provide technical expertise and services in the area of biomass management and alternative solid fuels as a source of thermal energy for heavy energy consumers. The two agreements are a significant example of knowledge transfer and cooperation between Egypt and Ethiopia.

They will also help expand Qalaa's business presence in Ethiopia. The company already holds a promising gold mining concession in Western Ethiopia through its subsidiary APM (ASCOM Precious Metals).

"Attracting the type of investments that we require today in Africa and moving away from the aid model that currently prevails is only going to be possible if Africans start investing in Africa," said Qalaa Holdings Co-Founder and Managing Director Hisham El-Khazindar who participated in key panels on industrialization and new partnership models for African growth. "We need to show that we are serious about the continent's potential by committing from our own balance sheets which is what we have done with all our investments at Qalaa Holdings."

El-Khazindar also stressed on the importance of bridging the knowledge gap in order for African economies to achieve their full potential. "We must provide more opportunities for youth to lead the way with new ideas and initiatives. Education will be key; from providing youth with the opportunity to pursue international-standard higher level education to ensuring access to public education and vocational training," he added.

"My view on Africa has always been positive. You have resources that are available, better governance that is – by and large – taking hold, and the world's largest working-age population at about same the time as China's population begins to decline. All these factors mean that Africa is going to continue to do well," said Heikal. "Only one growth driver is currently missing, or rather on hold – the commodities boom. Low commodity prices across the board will continue to be a challenge. This has already led to a much reduced debt capacity in most African nations which is causing pressures on currencies throughout the continent," he adds.

Heikal points out that despite the challenges there has never been a better or more important time to invest in African infrastructure. "The challenge is to keep dreaming of the infrastructure that will deliver sustainable growth when the up-cycle returns."

Qalaa Holdings has developed a successful financing model over the years that has allowed it to tap into funding from development finance institutions (DFI's), Export Credit Agencies (ECA's), and sovereign wealth funds. Qalaa has used this formula to build and rehabilitate infrastructure assets including the Egyptian Refining Company, a US\$ 3.7 bn refinery in Egypt which is due to start production in 2017. Today ERC stands as one of Africa's largest-ever project finance deals and the largest private sector infrastructure mega-project in Egypt.

—Ends—

Qalaa Holdings (CCAP.CA on the Egyptian Stock Exchange) is an African leader in energy and infrastructure. Formerly known as Citadel Capital, Qalaa Holdings controls subsidiaries in industries including Energy, Cement, Transportation & Logistics, and Mining. To learn more, please visit qalaaholdings.com.

For more information, please contact:

Ms. Ghada Hammouda
CMO & Head of Marketing Communications
Qalaa Holdings

ghammouda@qalaaholdings.com
Tel: +20 2 2791-4439
Fax: +20 22 791-4448
Mobile: +20 106 662-0002

«القلعة» تختتم أعمال منتدى «الاستثمار في أفريقيا» وسط حضور قوي لقيادات الشركة من أجل توقيع ٣ مذكرات تفاهم وإبرام عقد جديد لتنمية التجارة البينية مع أسواق شرق أفريقيا وإطلاق مبادرات التعاون وتبادل الخبرات مع إثيوبيا في مجالات الطاقة البديلة

قيادات شركة القلعة تعرض قصص النجاح وتشارك بعدة جلسات نقاشية حول آليات دعم الاستثمار وتكوين الشراكات الاستراتيجية بأسواق القارة الأفريقية خلال منتدى الاستثمار في أفريقيا لمنظمة الكوميسا الذي انعقد بمدينة شرم الشيخ تحت رعاية الرئيس عبد الفتاح السيسي

اختتمت شركة القلعة (كود البورصة المصرية CCAP.CA) – وهي شركة رائدة في استثمارات الطاقة والبنية الأساسية بمصر وأفريقيا – أعمال منتدى «الاستثمار في أفريقيا» الذي انعقد على مدار يومين بمدينة شرم الشيخ في إطار التعاون المشترك بين أطراف المنظومة الاستثمارية في دول الكوميسا، وسط حضور نخبة من كبار المسؤولين الحكوميين وممثلي مجتمع الأعمال والقطاع الخاص، بغرض المساعدة في صياغة رؤية مشتركة وفعالة لتعزيز مستويات التبادل التجاري والاستثمار بين بلدان أفريقيا، تركيزاً على دور وإمكانيات القطاع الخاص لدعم مساعي النمو المستدام في أفريقيا.

وقال أحمد هيكل مؤسس ورئيس مجلس إدارة شركة القلعة أن أحدًا لا ينكر مرور اقتصادات القارة الأفريقية بموجة تحديات حقيقية، ولكنها في الواقع تحديات موضوعية وليست ذات تأثير على مقومات وأسس النمو التي تنفرد بها اقتصادات المنطقة.

جاء ذلك أثناء مشاركة هيكل بالجلسة الافتتاحية للمنتدى حيث قدم عرضًا وافيًا لفرص الاستثمار الجذابة على الساحة الأفريقية مستندًا لتجاربه وخبراته الغزيرة بالآليات الاستثمار في أفريقيا، ولا سيما في ضوء قيام شركته بتأسيس ٢٧ مشروع جديد منذ نشأتها قبل ١٠ سنوات وباعتبارها شركة رائدة في استثمارات الطاقة والبنية الأساسية بمصر وأفريقيا. وترجع جذور شركة القلعة إلى كونها أكبر شركة استثمار مباشر في أفريقيا، حيث بدأت القلعة ضخ استثماراتها في الأسواق الأفريقية بصورة مباشرة منذ عام ٢٠٠٦ وهناك العديد من الاستثمارات التابعة التي نشأت في أسواق أفريقيا خارج مصر، وأبرز تلك المشروعات الاستثمارية شركة سكك حديد ريفت فالي التي تقوم بتشغيل وإدارة شبكات السكك الحديدية في كينيا وأوغندا.

وقد قامت شركة ريفت فالي بتوقيع مذكرتي تفاهم، الأولى مع المجلس التصديري للصناعات الكيماوية والأسمدة بغرض القيام بدور المقدم الرسمي لحلول النقل البري لمصدري المنتجات الكيماوية والأسمدة، والثانية مع شركة «Expo One» الرائدة في تقديم خدمات الترويج التجاري لمجتمع التصدير المصري بهدف دعم وتنمية التجارة البينية في أفريقيا. وتم توقيع المذكرتين في حضور وزير التجارة والصناعة طارق قابيل ووزير الاستثمار أشرف سالمán والسفير الكيني بمصر جوف أوتينو.

وخلال مشاركته بمناظرة نقاشية حول المقومات والمزايا الداعمة لدور الدولة المصرية باعتبارها شريك رئيسي للأعمال والتجارة مع بلدان القارة الأفريقية، أوضح كريم صادق العضو المنتدب لاستثمارات القلعة في قطاع النقل والدعم اللوجيستي، أن سكك حديد ريفت فالي تقدم منظومة متكاملة لنقل البضائع بطريقة سريعة وأمنة ومنخفضة التكاليف سعيًا لتسهيل حركة الصادرات وتنمية النشاط التجاري بين مصر وبلدان شرق أفريقيا.

ومن جانب آخر قامت الشركة المصرية لتدوير المخلفات «إيكارو» التابعة للقلعة، بتوقيع مذكرة تفاهم مع شركة «East Africa Mining» الإثيوبية بغرض إنشاء شركة جديدة متخصصة في إدارة المخلفات العضوية واستخلاص الوقود الصلب البديل لتغذية الصناعات الثقيلة كثيفة الاعتماد على الطاقة. كما أعلنت شركة «إيكارو» عن توقيع اتفاقية لمدة خمس سنوات مع شركة الأسمنت الإثيوبية «Messebo Cement» لإمدادها بالوقود الصلب البديل.

وتقدم مذكرات التفاهم مثالاً يحتذى به في مردود نقل المعارف وتبادل الخبرات والتعاون المشترك بين مصر وإثيوبيا، فضلاً عن أنها ستساهم في تنمية التواجد المباشر لشركة القلعة على الساحة الإثيوبية، حيث تمتلك القلعة امتيازاً واعدًا لإنتاج الذهب في غرب إثيوبيا من خلال شركتها التابعة أسكوم بريشوس ميتالز.

وقد أكد هشام الخازندار الشريك المؤسس والعضو المنتدب لشركة القلعة، خلال مشاركته بجلسته نقاشية حول نموذج تحديث الصناعة وخصائص الشركات الاستراتيجية لتحقيق التنمية الاقتصادية المنشودة بأفريقيا، أن تدبير نوعية الاستثمارات التي نحتاجها اليوم في أفريقيا، للاستعاضة بها عن نموذج المنح والمساعدات الساند حالياً، مرهون بإقدام أبناء القارة على الاستثمار بأنفسهم من مواردهم الذاتية في المشروعات الأفريقية الضخمة، حيث يعطي ذلك انطباعاً بالجدية لجهات التمويل ويؤكد قناعتنا التامة بالمقومات التنافسية التي تتوفر بها أفريقيا – هذا ما فعلته شركة القلعة بجميع استثماراتها.

وشدد الخازندار على أهمية الاستعانة بتجارب وخبرات رواد المستثمرين، وتوظيف أفضل الكوادر من ذوي الكفاءة والخبرة على الساحة الدولية، مع إتاحة فرص حقيقية لتمكين القيادات الشابة من المساهمة الفعالة في توظيف الأفكار والمبادرات الابتكارية. كما شدد الخازندار على أهمية الارتقاء بالمنظومة التعليمية سواء من خلال مساعدة الشباب في اكتساب الدرجات العلمية الرفيعة من المؤسسات العلمية الرائدة حول العالم، أو من خلال تحسين جودة الخدمات التعليمية المتوفرة لمختلف مراحل التعليم والتوسع في استحداث وتقديم برامج التدريب المهني.

وأضاف هيكل أن نظرتة المتفائلة تجاه مستقبل القارة الأفريقية ترجع إلى عدة عوامل ومعطيات رئيسية، ومن بينها وفرة الموارد الطبيعية وتطور معايير الحوكمة، ناهيك عن أن القارة الأفريقية في طريقها لتصبح أكبر مركز للقوى العاملة حول العالم بالتزامن مع بدء الانكماش المتوقع بالتعداد السكاني للصين، ويمثل ذلك في حد ذاته فرصة غير مسبوقة وفق جميع المقاييس. ولفت هيكل إلى التباطؤ الذي يشوب طفرة تجارة الخامات والسلع الأساسية في الوقت الحالي، باعتبارها أحد محركات النمو في أفريقيا، مشيراً إلى أن انخفاض أسعار السلع سيكون له تأثير سلبي على اقتصادات القارة، بما في ذلك تراجع قدرة غالبية بلدان أفريقيا على الاقتراض وبالتالي الضغوط التي تتعرض لها سلة عملات القارة الأفريقية.

وتابع مؤسس ورئيس مجلس إدارة القلعة أن كافة المعطيات الراهنة تصفي أهمية قصوى على متطلبات الاستثمار في أفريقيا، وخاصة في هذا التوقيت الذي يتيح ميزة الأسبقية للمستثمرين بدخول سوق يمر بمراحل التطور المبكرة.

وقد نجحت شركة القلعة في استحداث نموذج متكامل لتلافي معوقات الاستثمار المعتادة بقارة أفريقيا مع الاستعانة بالموارد الهائلة لمؤسسات التمويل التنموية ووكالات ائتمان الصادرات وصناديق الثروات السيادية، وهو النموذج الذي أتاح تمويل وإقامة مشروع الشركة المصرية للتكرير باستثمارات ٣,٧ مليار دولار تمهيداً لإتمامه وفقاً للإطار الزمني المستهدف وبدء النشاط الإنتاجي خلال عام ٢٠١٧، حيث تعد الشركة المصرية للتكرير أكبر عملية تمويل في أسواق أفريقيا وهي أكبر مشروع قطاع خاص تحت التنفيذ حالياً في مصر.

—نهاية البيان—

يمكنكم مطالعة المجموعة الكاملة من البيانات الإخبارية الصادرة عن شركة القلعة من خلال أجهزة الكمبيوتر والتابلت وكذلك الهواتف الذكية عبر زيارة هذا الرابط: qalaaholdings.com/newsroom

شركة القلعة (كود البورصة المصرية CCAP.CA) هي شركة رائدة في استثمارات الصناعة والبنية التحتية بمصر وأفريقيا، حيث تركز على قطاعات استراتيجية تتضمن الطاقة والأسمت والنقل والدعم اللوجستي والتعدين. المزيد من المعلومات على الموقع الإلكتروني: qalaaholdings.com

للاستعلام والتواصل

السيدة / غادة حمودة

رئيس قطاع التسويق والاتصالات

شركة القلعة (Qalaa Holdings)

ghammouda@qalaaholdings.com

هاتف: +20 2 2791-4439

فاكس: +20 22 791-4448

محمول: +20 106 662-0002

Twitter: @qalaaholdings